
H.Sacrament - Groenenhoek 

Open Parochieraad 

 

Verslag van 10 juni 2010 

 

Aanwezigen: Denise Bernaerts, Jan Cox, Paul De Bois, Rik De Vleesschauwer, Paul 

Dhondt, Rita Gubbi, Jean-Marie Houben, Marijke Mannaerts, André Paessens, Chris 

Pilate, Ivo Sauviller, Lieve Tireliren, Peter Van Beek, Maurits Van Eslacker, Rita Van 

Gansen, Thea Van Gelder-Peeters, Peter Verstuyft, zuster Brems, Lieven van den Eeden, 

Chris Weckhuysen, zuster Hedwig. 

 

Uitgenodigd: Wim Selderslaghs, vicaris van bisschop J.Bonny. 

 

Verontschuldigd: Lieve Bastiaens, Raoul Bertrand, Francine Geens, Bob Laenen,Gerda 

Renap, Renild Van Zand, Gerd Verstuyft, Maria Vlemmix, zuster Willibrorda, Doris Van 

der Aa. 

 

De voorzitter, verwelkomt Wim Selderslaghs, vicaris van het bisdom Antwerpen. 

Hij werd uitgenodigd naar aanleiding van de vraag die de parochieraad zich stelt rond 

'de toekomst van onze parochie?' 

 

De pastoor start de OPR met een bezinning. 

 

Inleiding door Wim Selderslaghs. 

 

Vooreerst spreekt hij zijn dankbaarheid uit en respect naar alle leken-vrijwilligers die 

zich op een of andere manier inzetten in de brede parochiewerking. Zij zijn het die een 

parochie al dan niet in stand en levend houden. Het is nochtans niet zo vanzelfsprekend 

om een parochie actief te houden; gezien het dalend aantal deelnemers aan de 

eucharistievieringen (die ook op zichzelf in aantal verminderen) en  de verdamping van 

het aantal vrijwilligers. 

Ook het bisdom is zich van deze situatie bewust en daarom is de vrijwilliger de grootste 

bekommernis van het beleid. 

 

Een volwaardige parochie bestaat uit volgende vier grondelementen: 

 

- diakonie vanuit evangelisch perspectief (armenzorg, ziekenzorg, ...) 

- gemeenschapsopbouw (bewegingen, organisaties ...) 

- liturgie (meest zichtbaar zijn de misviering, uitvaarten ....) 

- verkondiging van het evanglie ( catechese ...) 

 

De realiteit is dat er steeds minder 'kerkende' mensen zijn en dat het aantal 

beroepskrachten (pastoor, diaken, pastoraal werk(st)er) ook daalt. 

Het bisdom telt 299 parochies zoals wij die altijd gekend hebben. Bij velen bestaat het 

verlangen om de 'gekende' parochie te behouden. En het is zeker niet de primaire 

bedoeling van het bisdom om het aantal parochies zomaar te verminderen, hoewel het 

'aantal' niet het belangrijkste is. 



Het beleid van het bisdom staat gericht op het niveau van de federaties (48) waarin 

beroepskrachten kunnen ingezet worden. Deze inzet kan nog 5 à 10 jaar volgehouden 

worden.  

Een federatie veronderstelt natuurlijk een verregaande vorm van samenwerking, 

hoewel dit in de praktijk zeer moeilijk lijkt te lukken. Toch moeten we beseffen dat 

parochies geen eilanden zijn, maar samen kerk (bisdom) vormen. 

Samenwerking op federatie-niveau wil niet zeggen dat de parcochie haar eigenheid niet 

kan bewaren zolang het kan. Het is zoeken naar een evenwicht, met compromissen. 

 

Hoewel er steeds moet gekeken worden naar de vier grondelementen (zie boven) is het 

in de praktijk vaak zo dat vooral de liturgische vieringen in het centrum staan. De 

nieuwe bisdommelijke regeling rond uitvaarten is hiervan een voorbeeld. Deze regeling 

houdt in dat in de toekomst een uitvaart een gebedsdienst zal zijn.  

Dat elke parochie op elke zondag een eucharistie zal kunnen vieren, is echter niet 

realistisch. Daar mogen we niet meer van uitgaan. 

Het element diakonie (zowel kerkelijk als niet-kerkelijk) moet evenwaardig zijn aan het 

element liturgie. Toch blijft de visie dat de mis het hoogtepunt is en de bron van onze 

diakonale inzet. Omgekeerd is even waar dat diakonale inzet zijn sluitstuk vindt in de 

misviering. Ook een moeilijk evenwicht dus. 

 

In sommige federaties, waar er geen zondagsmis meer is in elke parochie, kiest men 

voor de 'zondagskerk'. Dit betekent : 1 kerk waar eucharistie wordt gevierd over de 

grenzen heen van de parochies. In andere kerken houdt men zich aan een gebedsdienst. 

Dit model is moeilijk overal te hanteren: de afstand en bereikbaarheid spelen hier een 

grote rol. 

 

Kerk Onder Stroom 

 

Het beleidsplan van het bisdom gaat over de periode 2012-2022. 

Hoewel de geografische (territoriale) gemeenschappen hun gewicht blijven hebben,  

mag het aantal van 299 geen heilig koe zijn.  

De grootste bekommernis blijft: de zichtbaarheid van het evangelie. Dit kan via een 

parochie, maar evengoed via nieuwe wegen die we nog moeten zoeken (bv. scholen, 

tehuizen, armenzorg, buurtwerking ... ) 

We moeten ons als christen én als burger ook de vraag durven stellen: blijft de  

financiële investering in alle kerkgebouwen (zoals we die nu kennen) te 

verantwoorden ? De vraag stellen is op zich al niet gemakkelijk, het antwoord zal op 

termijn veel moed vragen en kreativiteit. 

 

Blijft de hoofdbekommernis: het zijn de mensen (leken, vrijwilligers) die het grootste 

kapiltaal vormen.  

Al wordt het zeer moeilijk, het blijft de moeite waard ! 

 

Vragen en bedenkingen bij deze inleiding 

 

- De inleiding van de vicaris is in die zin geruststellend dat het 'verhaal van het 

evangelie' zal blijven doorgaan. 

 



-  Wie bepaalt het model 'zondagskerk' ? Dit is het resultaat van een intens gesprek op 

niveau van de federatie in samenspraak met alle parochies. 

 

- het financieel plaatje wordt dramatsich. De financiering zal moeten herzien worden. 

 

- Deze inleiding is de eerste stap in een langer denkproces. In principe wordt dit het best 

gevoerd op niveau van een federatie op initiatief van de coördinator en de PT's. 

Methodisch kan er beroep gedaan worden op het CCV (Centrum voor Christellijk 

vormingswerk - TPC) in de persoon van Lea Verstricht. 

 

- de mobiliteit en de bereikbaarheid van de andere parochies is een belangrijk element 

in dit denkproces (zieken, bejaarden ...) 

 

- kan het CCV ook ondersteuning bieden bij de 'communicatie' (in- en extern)? 

Dit zal onderzocht worden. 

 

- De financiering (zowel van de aangestelde beroepskrachten als van de kerkgebouwen) 

is (wordt) een groot maatschappelijk (politiek) probleem. 

 

- opmerkelijk is het 'aanzuigeffect' van de stad. Er is vaak meer affiniteit met één van de 

(historische) kerken in de stad, dan met een buurparochie in Berchem. 

 

- de samenwerking (samenspraak) tussen 'leken ' en 'pastores' staat nog in zijn 

kinderschoenen.  Kan hierin ook ondersteuning komen van het CCV? 

We komen hier in Vlaanderen uit een tijd van een zeer sterke 'priesterkerk'. 

Het kerkelijk recht (codex juris canonici) bevestigt dit met het artikel: de pastoor is de 

eindverantwoordelijke. 

De wijze waarop een individuele pastoor hiermee omgaat maakt het verschil tussen de 

letter en de geest van de wet. 

 

De voorzitter dankt de vicaris voor zijn klare taal: het is de GEEST die belangrijk is ! 

 

Verslag van de vorige OPR: geen bedenkingen. 

 

VRAGEN/ANTWOORDEN 

 

- de lectorenvergadering ging door op 18 maart. 

- de wg liturgie kwam samen op 20 april: advent en vasten zullen uitgewerkt worden in 

een opbouw naar kerst en pasen toe. Volgende vergadering op 6 oktober 2010. 

- Kontakt met zusters van de Vosstraat: de relaties zijn genormaliseerd. Zuster Brems 

benadrukt dat de relatie met de andere congregatie steeds positief zijn geweest, ook in 

verband met de werking van de Sint-Vincentiuvereniging. 

- 50 jaar kerkgebouw: was een positief initiatief, ook het concert. Met dank aan alle 

vrijwillige medewerkers. 

- geluidsbox op het hoogzaal: is in orde gebracht. 

- Bolhoed-OKRA: onderhandelingen zijn bezig.- kerkplein: in onderhandeling. 

- kalender via mail: moet nog gebeuren. 

- adreskaartjes: moet nog gebeuren. 

- borden in kerk: met paaszondag was het te eng. 



Verslag van de financiële commissie ( 18 mei 2010) 

 

Er wordt goed samengewerkt in alle openheid. De dagelijkse werking van de parochie 

wordt goed in de hand gehouden (financieel). De abdij van Averbode deed aan gift aan 

de parochie, bij de verkoop van de pastorie aan het Hinkelpad (vzw KABOB). Er wordt 

nagedacht hoe we dit geld het best kunnen besteden, rekening houdend met de vraag 

'wat met de toekomst van onze parochie'? 

Het financieel beleid van het PC is ook gezond. Deze vzw zal eind van het jaar 

overschakelen naar de vzw Dekenij H-B-W 1104B H.Sacrament/Berchem. 

De volgende vergadering gaat door op 17 november 2010. 

 

Werkgroep Communicatie vergaderde op 2 maart 

 

Werkgroep liturgie: zie boven 

 

Terugblik op de vieringen: 

- Goede week en Pasen, 1° communie en vormsel. 

Volgend jaar gaan beide vieringen niet meer door op dezelfde dag (zie varia). 

 

Parochiekalender (groen boekje) 

Paul Dhondt zal dit organiseren. Hij vraagt aan iedereen zijn plannng te bezorgen tegen 

15 augustus.  Aan het PT vraagt hij data van speciale vieringen. 

Aan de pastoor, Paul De Bois, wordt gevraagd het voorwoord te schrijven. 

 

HHF op 2 en 3 oktober - 30 jaar 

Marijke M. zal een mail sturen naar de bewegingen om vrijwilligers op te roepen. 

Er is ook dit jaar een boekenmarkt. 

Vraag: naar wie gaat de opbrengst ? Twee voorstellen: naar de meewerkende 

verenigingen (een twaalftal) als dank voor 30 jaar inzet of naar Vincentius/Ziekenzorg? 

Beslissing:: De grote meerderheid van de aanwezigen is van mening dat ondersteuning 

van Vincentius/Ziekenzorg de voorkeur geniet.  Het comité HHF zal met deze zienswijze 

rekening houden en eventueel trachten beide voorstellen te verzoenen.  

 

Varia 

- eerste communie en vormsel zullen in 2011 plaatsvinden op een andere dag. 

De ouders van de 1° communicanten ontvingen aan CD met alle foto's. 

- Vincentius: de giften dalen. Financiële steun gaat vooral naar apothekersrekeningen. 

Er wordt zeer nauwkeurig en omzichtig omgegaan met financiële steun. 

- Kerkraad: waarschijnlijk wordt de nieuwe verlichting in de kerk geplaatst in de loop 

van de maand oktober. 

- Een aantal parochianen zijn ontgoocheld over het 'wegdeemsteren' van 

Sacramentsdag, toch de naamdag van onze parochie. 

- De pastoor vraagt om kritisch om te gaan met de media - berichtgeving over de kerk. 

 

verslag : rdv 

 

Volgende data open parochieraad 

dinsdag 21 september  2010 dinsdag 7 december 2010 

 



 

Op te volgen 

 

- denkproces rond de toekomst van de parochie ism CCV voortzetten 

- ondersteuning voor interne en extren communicatie 

- kalender via email en adreskaartjes (wg communicatie) 

- overleg OKRA, PT en Hinkelpad 

 

Nieuwe data 

 

- vakantieaktie Vincentiusvereniging: weekend 20 en 27 juni 

- parochiekalender op 25 augustus (eerste gegevens tegen 15 augustus) 

- volgende OPR 21 september 

- HHF  2-3 oktober 

- wg liturgie 6 oktober 

- wg financies 17 november 


